

学校编码：10384

学号：22420091151126

廈門大學

硕士学位论文

西北冰洋和南极普里兹湾及其邻近海域镭同位素的示踪研究

Radium isotopes in the western Arctic Ocean  
and the Prydz Bay and its Adjacent Areas,  
Antarctic

何文涛

指导教师：郭劳动 陈敏

专业名称：海洋化学

答辩日期：2012年6月

## 厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下，独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外，该学位论文为( )课题(组)的研究成果，获得( )课题(组)经费或实验室的资助，在( )实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。)

声明人(签名)：

年 月 日

# 厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文(包括纸质版和电子版)，允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

(        )1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于  
年 月 日解密，解密后适用上述授权。

(        )2. 不保密，适用上述授权。

(请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。)

声明人(签名)：

年 月 日

## 摘要

$^{226}\text{Ra}$ 、 $^{228}\text{Ra}$ 是研究海水运动的理想示踪剂。由于半衰期的不同，它们被广泛应用于不同区域、不同时间尺度的海洋学过程研究。本文以 $^{226}\text{Ra}$ 、 $^{228}\text{Ra}$ 为示踪剂，揭示了西北冰洋和南极普里兹湾及其邻近海域水团组成、水体运移、水体混合和停留时间等信息。

西北冰洋 $^{226}\text{Ra}$ 、 $^{228}\text{Ra}$ 的含量和分布受白令海入流水、东西伯利亚沿岸水、冰融水、河水、海底沉积物和波弗特流等多种因素的影响。受白令海入流水东、西侧不同海流的影响，楚科奇海陆架区东、西两侧的水体存在明显差异，西侧水体的 $^{226}\text{Ra}$ 含量较高而 $^{228}\text{Ra}$ 含量较低，东侧水体 $^{228}\text{Ra}$ 含量较高而 $^{226}\text{Ra}$ 含量较低。根据 $^{226}\text{Ra}$ 、 $^{228}\text{Ra}$ 和 $^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra}$  A. R. 的上述特征，发现楚科奇海陆架区的两种水体由于运移路径的不同，在加拿大海盆北部海域的不同位置会观测到两者同时存在于不同深度或者只有单一水团存在的情况。楚科奇海东、西侧陆架水的 $^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra}$  A. R. 与河水组分份额之间具有良好的线性正相关关系，而加拿大海盆北部海域水体的 $^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra}$  A. R. 落在拟合线下方，反映出水体由楚科奇海陆架运移到加拿大海盆北部海域过程中 $^{228}\text{Ra}$ 的衰变损失，根据陆架水与海盆水 $^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra}$  A. R. 与河水组分份额之关系的差异，计算出加拿大海盆北部表层水体中河水组分的平均停留时间为 $5.7 \sim 11.2$  a。阿尔法海岭附近海域表层水的 $^{228}\text{Ra}$ 比活度明显低于报道的穿极流表层水的 $^{228}\text{Ra}$ 高值，说明穿极流已经偏离阿尔法-门捷列夫海岭，由 $^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra}$  A. R. 计算出加拿大海盆北部B84B和B85站水体的垂直涡动扩散系数分别为 $0.73 \text{ cm}^2/\text{s}$ 和 $0.41 \text{ cm}^2/\text{s}$ 。加拿大海盆南部陆坡区水体的水平涡动扩散系数 ( $K_y$ ) 为 $1.0 \times 10^7 \text{ cm}^2/\text{s}$ 。

在普里兹湾及其邻近海域，表层水 $^{226}\text{Ra}$ 、 $^{228}\text{Ra}$ 比活度和 $^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra}$  A. R. 呈现由湾顶向湾外降低的趋势。在陆坡区，Ra含量由表层至近底层呈增加的趋势，反映出海底沉积物对Ra的补充，但在埃默里冰架前缘海域，海底沉积物对Ra的贡献较少，导致 $^{226}\text{Ra}$ 比活度随深度的变化不大，而 $^{228}\text{Ra}$ 比活度则随着深度的增加而降低。根据S- $^{226}\text{Ra}$ 示踪体系计算出研究海域各构成水体的贡献和分布，其中冰融水受南极风场作用的影响，呈现由湾内向湾外增加的趋势，在普里兹湾东侧海域出现最

大值，且此区域的南极夏季表层水份额最低，普里兹湾中深层水的份额最高。埃默里冰架前缘表层水的温度、盐度、 $^{228}\text{Ra}$ 比活度、 $^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra}$  A. R. 自东向西逐渐降低，验证了埃默里冰架前沿海流“东进、西出”的运移路径，根据 $^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra}$  A. R. 与冰融水份额 $f_I$  (%) 的关系，计算出水体自进入埃默里冰架至其流出所经历的时间为 $7.5 \sim 8.0$  a。由 $^{228}\text{Ra}$ 比活度与冰融水份额 $f_I$  (%) 在研究海域不同位置的差异，揭示出绕极深层水涌升的位置可能在普里兹湾外 $67^\circ \text{S}$ 以北、 $73^\circ \text{E}$ 以西海域，该区域最有可能形成南极底层水。

**关键词：**镭同位素；水体运动；西北冰洋；普里兹湾

## Abstract

Due to their different half-lives, radium isotopes,  $^{226}\text{Ra}$  and  $^{228}\text{Ra}$ , have been successfully used as tracers for water mass and movement with different time scales. In this study,  $^{226}\text{Ra}$  and  $^{228}\text{Ra}$  data from the western Arctic Ocean, the Prydz Bay and its adjacent areas of the Antarctic Ocean were present. The distribution of  $^{226}\text{Ra}$  and  $^{228}\text{Ra}$  provided useful information on the water masses, water transport and mixing, the residence time in the Arctic Ocean and the Prydz Bay and its adjacent areas.

Spatial distribution of  $^{226}\text{Ra}$  and  $^{228}\text{Ra}$  in the western Arctic Ocean was affected by the Bering Sea Water, the East Siberian Coastal Water, ice-melt water, river water, the seabed sediments, the Beaufort Gyre and so on. Affected by the northward flow of the Bering Sea waters, there were two distinct water masses in the Chukchi shelf. High  $^{226}\text{Ra}$  and low  $^{228}\text{Ra}$  activity concentrations occurred in the west of Chukchi shelf, while high  $^{228}\text{Ra}$  and low  $^{226}\text{Ra}$  in the east. With the different pathways to the basin, two water masses were found at different depths at the same location or different locations in the northern Canada Basin. A good positive linear relationship was observed between  $(^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra})_{\text{A.R.}}$  and the fractions of river runoff for Chukchi shelf waters, while the  $(^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra})_{\text{A.R.}}$  in the northern Canada Basin was located below the regressive line. The low  $(^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra})_{\text{A.R.}}$  in the northern Canada Basin was ascribed to  $^{228}\text{Ra}$  decay during the shelf waters transporting to the deep basin. The residence times of 5.7~11.2 a were estimated for the river waters in the northern Canada Basin. The surface  $^{228}\text{Ra}$  activity concentrations in the Alpha-Mendeleyev Ridge were lower than those reported in the Transport Drift, suggesting that the pathway of the Transport Drift has been shifted. The vertical eddy diffusion coefficients at station B84B and B85 in the northern Canada Basin were estimated by  $(^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra})_{\text{A.R.}}$  as 0.73  $\text{cm}^2/\text{s}$  and 0.41  $\text{cm}^2/\text{s}$ ,

respectively. The horizontal eddy diffusion coefficients ( $K_y$ ) in the continental slope regions of the southern Canada Basin was  $1.0 \times 10^7$  cm<sup>2</sup>/s.

In the Prydz Bay and its adjacent areas of the Antarctic Ocean, surface <sup>226</sup>Ra and <sup>228</sup>Ra activity concentrations, and <sup>228</sup>Ra/<sup>226</sup>Ra)A.R. were all gradually increased from the open ocean to inshore. Radium isotopes concentrations increased with the increasing depth in the continental slope region, suggesting the Ra input from the seabed sediments. However, in the front of Amery Ice Shelf, <sup>226</sup>Ra had a uniform concentration, while <sup>228</sup>Ra activity concentrations decreased with the increasing depth, indicating a little input from the seabed sediments. Based on the relationship between <sup>226</sup>Ra and salinity, three water masses were identified in the study sea areas. From the deep ocean to inshore the ice melted water (IMW) fractions increase, with the maximum fraction occur in the eastern Prydz Bay, corresponding to the minimum fraction of the Antarctic Summer Surface Water (AASSW) and the maximum fraction of the Prydz Bay Deep Water (PDW). The surface temperature, salinity, <sup>228</sup>Ra activity concentrations and <sup>228</sup>Ra/<sup>226</sup>Ra)A.R. decreased from east to west along the front of Amery Ice Shelf, testifying the major flow into the ice shelf occurs at the eastern end and exits from the west. The elapsed times of water masses under the Amery Ice Shelf were estimated as 7.5~8.0 a based on the relation between the <sup>228</sup>Ra/<sup>226</sup>Ra)A.R. and the IMW fractions  $f_l$  (%). The relationship between <sup>228</sup>Ra activity concentrations and  $f_l$ (%) was different in the west part and the east part of the Prydz Bay, indicating the upwelling of the Circumpolar Deep Water was most probably in the north of 67°S and the west of 73°E.

**Keywords:** Radium isotopes; water transport and mixing; the western Arctic Ocean; the Prydz Bay and adjacent areas

## 参考资料

- Aagaard K, Carmack E. The role of sea ice and other fresh water in the Arctic circulation[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1989, 94: 14485-14498.
- Aagaard K, Coachman L, Carmack E. On the halocline of the Arctic Ocean[J]. *Deep Sea Research Part I: Oceanographic Research Papers*, 1981, 28: 529-545.
- Aagaard K, Swift J, Carmack E. Thermohaline circulation in the Arctic Mediterranean seas[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1985, 90, 4833-4846.
- Alberts F G. Geographic names of the Antarctic (2nd edition)[M]. Reston: United States Board on Geographic Names, 1995, 590-593.
- Anderson L, Björk G, Holby O, et al. Water masses and circulation in the Eurasian Basin: Results from the Oden 91 expedition[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1994, 99: 3273-3283.
- Bacon M P, Huh C A, Moore R M. Vertical profiles of some natural radionuclides over the Alpha Ridge, Arctic Ocean[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1989, 95: 15-22.
- Bates N R. Air-sea CO<sub>2</sub> fluxes and the continental shelf pump of carbon in the Chukchi Sea adjacent to the Arctic Ocean[J]. *Journal of Geophysical Research*, 2006, 111, doi:10.1029/2005JC003083.
- Bauch D, Schlosser P, Fairbanks R G. Freshwater balance and the sources of deep and bottom waters in the Arctic Ocean inferred from the distribution of H<sub>2</sub>18O[J]. *Progress in Oceanography*, 1995, 35: 53-80.
- Bell Jr T. Topographically generated internal waves in the open ocean[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1975, 80: 320-327.
- Björk G. A one-dimensional time-dependent model for the vertical stratification of the upper Arctic Ocean[J]. *Journal of Physical Oceanography*, 1989, 19 (1): 52-67.
- Bollinger M, Moore W S. Radium fluxes from a salt marsh[J]. *Nature*, 1984, 309: 444-446.
- Breier J, Edmonds H. High <sup>226</sup>Ra and <sup>228</sup>Ra activities in Nueces Bay, Texas indicate large submarine saline discharges[J]. *Marine Chemistry*, 2007, 103: 131-145.
- Broecker W S. " NO ", a conservative water-mass tracer[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1974, 23: 100-107.
- Broecker W, Goddard J, Sarmiento J. The distribution of <sup>226</sup>Ra in the Atlantic Ocean[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1976, 32: 220-235.
- Broecker W, Kaufman A, Ku T L, et al. Radium-226 measurement from the 1969 North Pacific GEOSECS station[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1970, 75 (36): 7682-7685.
- Broecker W, Peng T H. Tracers in the sea[M]. New York: Columbia University, 1982, 688-690.
- Burton J D. Radioactive nuclides in the marine environment. In: Riley Y P, Skirrow G. *Chemical Oceanography*[M]. London: Academic Press, 1975, 91-191.
- Carmack E C. Water characteristics of the Southern Ocean south of the Polar Front. In: *A voyage of Discovery*[M]. London: Pergamon Press, 1977, 15-41.
- Cavaliere D J, Martin S. The contribution of Alaskan, Siberian and Canadian Coastal Polynyas to the cold halocline layer of the Arctic Ocean[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1994, 99 (C9): 18343-18362.
- Charette M A, Gonneea M E, Morris P J, et al. Radium isotopes as tracers of iron sources fueling a Southern Ocean phytoplankton bloom[J]. *Deep Sea Research Part II: Topical Studies in Oceanography*, 2007, 54: 1989-1998.
- Charette M A, Splivallo R, Herbold C, et al. Salt marsh submarine groundwater discharge as traced by radium isotopes[J]. *Marine Chemistry*, 2003, 84: 113-121.
- Chen Z, Huang Y, Chen M, et al. Meridional distribution of <sup>226</sup>Ra in the west Pacific and the Southern Ocean surface waters[J]. *Chinese Journal of Oceanology and Limnology*, 2011, 29 (6): 1224-1236.
- Chung Y. Radium-226 and Ra-Ba relationships in Antarctic and Pacific waters[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1974, 23: 125-135.



Chung Y, Applequist M. 226Ra and 210Pb in the Weddell Sea[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1980, 49: 401-410.

Chung Y, Craig H. 226Ra in the Pacific Ocean[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1980, 49: 267-292.

Chung Y, Craig H. Radium-226 in the Eastern Equatorial Pacific[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1973, 17: 306-318.

Chung Y. 226Ra in the western Indian Ocean[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1987, 85: 11-27.

Chung Y. A deep Ra-226 maximum in the northeast Pacific[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1976, 32: 249-257.

Chung Y. Radium-barium-silica correlations and a two-dimensional radium model for the world ocean[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1980, 49: 309-318.

Coachman L K, Aagaard K, Tripp R B. Bering Strait: the regional physical oceanography[M]. Washington: University of Washington Press, 1975, 1-20.

Coachman L K, Aagaard K. Reevaluation of water transports in the vicinity of Bering Strait. In: Hood W, Calder J A. *The Eastern Bering Sea Shelf: Oceanography and Resources*[M]. Washington: University of Washington Press, 1981, 95-110

Coachman L K, Barnes C. The contribution of Bering Sea water to the Arctic Ocean[J]. *Arctic*, 1961, 14: 147-161.

Coachman L K, Aagaard K. On the water exchange through Bering Strait[J]. *Limnology and Oceanography*, 1966, 11 (1): 44-59.

Coachman L K, Aagaard K. Transports through Bering Strait: Annual and interannual variability[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1988, 93: 15535-15539.

Cochran J K. The oceanic chemistry of the U- and Th-series nuclides in the oceans. In: Ivanovich M, Harmon R S. *Uranium series disequilibrium: Applications to environmental Problems*[M]. Clarendon: Oxford, 1982, 384-430.

Codispoti L, Flagg C, Kelly V, et al. Hydrographic conditions during the 2002 SBI process experiments[J]. *Deep Sea Research Part II: Topical Studies in Oceanography*, 2005, 52 (24-26): 3199-3226.

Cooper L W, Whitley T E, Grebeier J M. The nutrient, salinity, and stable oxygen isotope composition of Bering and Chukchi Seas waters[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1997, 102: 12563-12573.

Deacon G E R. The hydrology of the Southern Ocean[J]. *Discovery Report*, 1937, 15: 1-24

Dukat D A, Kuehl S A. Non-steady-state 210Pb flux and the use as a geochronometer on the Amazon continental shelf[J]. *Marine Geology*, 1995, 125: 329-350.

Carmack E C. Water characteristics of the Southern Ocean south of the Polar Front. In: Angel M. *A voyage of discovery*[M]. London: Pergamon Press, 1977, 15-41.

Ekwrzel B, Schlosser P, Mortlock R A, et al. River runoff, sea ice meltwater, and Pacific water distribution and mean residence times in the Arctic Ocean[J]. *Journal of Geophysical Research*, 2001, 106: 9075-9092.

Elsinger R J, Moore W S. 224Ra, 228Ra and 226Ra in Winyah Bay and Delaware Bay[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1983, 64: 430-436.

Elsinger R J, Moore W S. 226Ra behavior in the Pee Dee River-Winyah Bay estuary[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1980, 48: 239-249.

Fedorova A P, Yankina A S. The passage of Pacific Ocean water through the Bering Strait into the Chukchi Sea[J]. *Deep Sea Research*, 1964, 11: 427-434.

Feely H W. 228Ra and 228Th in coastal waters[J]. *Estuarine and Coastal Marine Science*, 1980, 11: 179-205.

Glover D M, Reeburgh W S. Radon-222 and radium-226 in southeastern Bering Sea shelf waters and sediment[J]. *Continental Shelf Research*, 1987, 7 (5): 433-456.

Godoy J M, Schuch L A, Nordemann D J R, et al. Cs-137, Ra-226, Ra-228, Pb-210 and K-40 concentrations in antarctic soil, sediment and selected moss and lichen samples[J]. *Journal of environmental radioactivity*, 1998, 41: 33-45.

Gordon A L. *Oceanography of Antarctic Waters*. In: *Antarctic Oceanography I: Antarctic Research Series*[M].

New York: American Geophysical Union, 1971, 169-203.

Grebmeier J M, Cooper L W, DeNiro M J. Oxygen isotopic composition of bottom seawater and tunicate cellulose used as indicators of water masses in the northern Bering and Chukchi Seas[J]. *Limnology and Oceanography*, 1990, 35 (5): 1182-1195.

Guay C K, Falkner K K. Barium as a tracer of Arctic halocline and river waters[J]. *Deep-Sea Research Part II- Topical Studies in Oceanography*, 1997, 44 (8): 1543-1569.

Hancock G J, Murray A S. Source and distribution of dissolved radium in the Bega River estuary, southeastern Australia[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1996, 138: 145-155.

Hanfland C. Radium-226 and radium-228 in the Atlantic sector of the Southern Ocean[D]. *Universität Bremen*, 2002, 56-66.

Hansell D A, Kadko D, Bates N R. Degradation of terrigenous dissolved organic carbon in the western Arctic Ocean[J]. *Science*, 2004, 304: 858-861.

Harada K, Tsunogai S.  $^{226}\text{Ra}$  in the Japan Sea and the residence time of the Japan Sea water[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1986, 77: 236-244.

Huh C A, Ku T L. A 2-D section of  $^{228}\text{Ra}$  and  $^{226}\text{Ra}$  in the Northeast Pacific[J]. *Oceanologica Acta*, 1998, 21 (4): 533-542.

Hwang D W, Kim G, Lee Y W, et al. Estimating submarine inputs of groundwater and nutrients to a coastal bay using radium isotopes[J]. *Marine Chemistry*, 2005, 96: 61-71.

Joly J. On the radium-content of deep-sea sediments[J]. *Philosophical Magazine*, 1908, 16:190-197.

Jones E, Anderson L, Wallace D. Tracers of near-surface, halocline and deep waters in the Arctic Ocean: Implications for circulation[J]. *Journal of Marine Systems*, 1991, 2: 241-255.

Jones E, Anderson L. On the origin of the chemical properties of the Arctic Ocean halocline[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1986, 91: 10759-10767.

Jones E, Swift J, Anderson L, et al. Tracing Pacific water in the North Atlantic Ocean[J]. *Journal of Geophysical Research*, 2003, 108 (C4): 3116-3126.

Kadko D, Muench R. Evaluation of shelf-basin interaction in the western Arctic by use of short-lived radium isotopes: The importance of mesoscale processes[J]. *Deep Sea Research Part II: Topical Studies in Oceanography*, 2005, 52: 3227-3244.

Karcher M, Oberhuber J. Pathways and modification of the upper and intermediate waters of the Arctic Ocean[J]. *Journal of Geophysical Research*, 2002, 107 (C6): 3049-3062.

Kasemsupaya V, Tsubota H, Nozaki Y.  $^{228}\text{Ra}$  and its implications in the Seto Inland Sea[J]. *Estuarine Coastal and Shelf Science*, 1993, 36: 31-45.

Kaufman A, Trier R, Broecker W, et al. Distribution of  $^{228}\text{Ra}$  in the World Ocean[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1973, 78: 8827-8848.

Key R M, Stallard R F, Moore W S, et al. Distribution and flux of  $^{226}\text{Ra}$  and  $^{228}\text{Ra}$  in the Amazon River estuary[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1985, 90: 6995-7004.

Kim G, Ryu J W, Hwang D W. Radium tracing of submarine groundwater discharge (SGD) and associated nutrient fluxes in a highly-permeable bed coastal zone, Korea[J]. *Marine Chemistry*, 2008, 109: 307-317.

Kim G, Ryu J W, Yang H S, et al. Submarine groundwater discharge (SGD) into the Yellow Sea revealed by  $^{228}\text{Ra}$  and  $^{226}\text{Ra}$  isotopes: implications for global silicate fluxes[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 2005, 237: 156-166.

Kinney P, Arhelger M E, Burrell D C. Chemical characteristics of water masses in the Amerasian Basin of the Arctic Ocean[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1970, 75: 4097-4104.

Knauss K G, Ku T L, Moore W S. Radium and thorium isotopes in the surface water of the East Pacific and coastal Southern California[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1978, 138: 145-155.

Koczy F F. Natural radium as a tracer in the ocean[R]. Geneva: Peaceful Uses Atom Energy, 1958, 18: 351-357.

Krest J M, Moore W S, Rama M.  $^{226}\text{Ra}$  and  $^{228}\text{Ra}$  in the mixing zones of the Mississippi and Atchafalaya Rivers: indicators of groundwater input[J]. *Marine Chemistry*, 1999, 64 (3): 129-152.

Kr&ouml;l V. On the age-determination in deep-sea sediments by radium measurements[J]. Deep Sea Research Part I: Oceanographic Research Papers, 1954, 1: 211-215.

Kr&ouml;l V. Vertical distribution of radium in deep-sea sediments[J]. Nature, 1953, 171: 742-742.

Ku T L, Huh C A, Chen P S. Meridional distribution of  $^{226}\text{Ra}$  in the eastern Pacific along GEOSECS cruise tracks[J]. Earth and Planetary Science Letters, 1980, 49: 293-308.

Ku T L, Lin M C.  $^{226}\text{Ra}$  distribution in the Antarctic Ocean[J]. Earth and Planetary Science Letters, 1976, 31: 236-248.

Ku T L, Luo S D. New appraisal of  $\text{Ra-}^{226}$  as a large-scale oceanic mixing tracer[J]. Journal of Geophysical Research, 1994, 99 (C5): 10255-10273.

Ku T L, Li Y, Mathieu G, et al. Radium in the Indian-Antarctic Ocean south of Australia[J]. Journal of Geophysical Research, 1970, 75: 5286-5292.

Lee J S, Kim K H, Moon D S. Radium isotopes in the Ulsan Bay[J]. Journal of Environmental Radioactivity, 2005, 82: 129-141.

Leffanue H, Craven M. Circulation and water masses from current meter and T/S measurements at the Amery Ice Shelf[J]. FRISP Rep, 2004, 15: 73-79.

Letscher R T, Hansell D A, Kadko D. Rapid removal of terrigenous dissolved organic carbon over the Eurasian shelves of the Arctic Ocean[J]. Marine Chemistry, 2011, 123: 78-87.

Levy D M, Moore W S.  $^{224}\text{Ra}$  in continental shelf waters[J]. Earth and Planetary Science Letters, 1985, 73: 226-230.

Li Y H, Chan L H. Adsorptions of Ba and  $^{226}\text{Ra}$  from river borne sediments in the Hudson estuary[J]. Earth and Planetary Science Letters, 1979, 43: 343-350.

Li Y H, Feely H W, Santschi.  $^{228}\text{Th}$ - $^{228}\text{Ra}$  radioactive disequilibrium in the New York Bight and its implications for coastal pollution[J]. Earth and Planetary Science Letters, 1979, 1 (42) : 13-26.

Li Y H, Feely H W, Toggweiler J R.  $^{228}\text{Ra}$  and  $^{228}\text{Th}$  concentrations in GEOSECS Atlantic surface waters[J]. Deep Sea Research Part I: Oceanographic Research Papers, 1980, 27: 545-555.

Li Y H, Ku T L, Mathien G G, et al. Barium in the Antarctic Ocean and implications regarding the marine geochemistry of Ba and  $^{226}\text{Ra}$ [J]. Earth and Planetary Science Letters, 1973, 3 (19): 352-358.

Li Y H, Mathieu G, Biscaye P, et al. The flux of  $^{226}\text{Ra}$  from estuarine and continental shelf sediments[J]. Earth and Planetary Science Letters, 1977, 37: 237-241.

Macdonald R W, Harner T, Fyfe J. Recent climate change in the Arctic and its impact on contaminant pathways and interpretation of temporal trend data[J]. Science of the Total Environment, 2005, 342: 5-86.

Macdonald R, McLaughlin F, Carmack E. Fresh water and its sources during the SHEBA drift in the Canada Basin of the Arctic Ocean[J]. Deep Sea Research Part I: Oceanographic Research Papers, 2002, 49: 1769-1785.

McLaughlin F A, Carmack E C, Macdonald R W, et al. Physical and geochemical properties across the Atlantic/Pacific[J]. Journal of Geophysical Research, 1996, 101: 1183-1197.

McLaughlin F A, Carmack E C, Macdonald R W, et al. The joint roles of Pacific and Atlantic-origin waters in the Canada Basin, 1997-1998[J]. Deep Sea Research Part I: Oceanographic Research Papers, 2004, 51: 107-128.

Men W, Wei H, Liu G S.  $^{226}\text{Ra}$  and  $^{228}\text{Ra}$  in the seawater of the western Yellow Sea[J]. Journal of Ocean University of China (English Edition). 2006, 5 (3): 228-234.

Middleton J H, Humphries S E. Thermohaline structure and mixing in the region of Prydz Bay, Antarctica[J]. Deep Sea Research Part I: Oceanographic Research Papers, 1989, 36 (8): 1255-1266.

Moore D G, Scott M R. Behavior of  $^{226}\text{Ra}$  in the Mississippi River mixing zone[J]. Journal of Geophysical Research, 1986, 91: 14317-14329.

Moore M S. Radium isotopes as tracers of submarine groundwater discharge in Sicily[J]. Continental Shelf Research, 2006, 26: 852-861.

Moore R, Smith J. Disequilibria between  $^{226}\text{Ra}$ ,  $^{210}\text{Pb}$  and  $^{210}\text{Po}$  in the Arctic Ocean and the implications for chemical modification of the Pacific water inflow[J]. Earth and Planetary Science Letters, 1986, 77: 285-292.

Moore W S, Astwood H, Lindstrom C. Radium isotopes in coastal waters on the Amazon shelf[J]. Geochimica

et *Cosmochimica Acta*, 1995, 59 (20): 4285-4298.

Moore W S, Bainbridge A E, Broecker W. The relationship between vertical eddy diffusion and buoyancy gradient in the deep sea[J]. *Earth Planetary Science Letters*, 1976, 32: 357-370.

Moore W S, Feely H W, Li Y H. Radium isotopes in sub-Arctic waters[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1980, 49: 329-340.

Moore W S, Santschi P H. Ra-228 in the deep Indian Ocean[J]. *Deep Sea Research Part I: Oceanographic Research Papers*, 1986, 33: 107-120.

Moore W S, Todd J F. Radium isotopes in the Orinoco estuary and eastern Caribbean Sea[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1993, 98: 2233-2244.

Moore W S. Determining coastal mixing rates using radium isotopes[J]. *Continental Shelf Research*, 2000, 20: 1993-2007.

Moore W S. Large groundwater inputs to coastal waters revealed by  $^{226}\text{Ra}$  enrichments[J]. *Nature*, 1996, 380: 612-614.

Moore W S. Oceanic concentrations of  $^{228}\text{Ra}$  [J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1969, 17: 437-446.

Moore W S. Radium isotopes in the Chesapeake Bay[J]. *Estuarine Coastal and Shelf Science*, 1981, 12: 713-723.

Moore W S. Radium-228: application to thermocline mixing studies[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1972, 16: 421-422.

Moore W S. Sources and fluxes of submarine groundwater discharge delineated by radium isotopes[J]. *Biogeochemistry*, 2003, 66: 75-93.

Mosby H. The waters of Atlantic Antarctic Ocean. In: *Norske Videnskaps-akademi i Oslo. Scientific Results of the Norwegian Antarctic Expeditions, 1927-1928*[M]. Oslo: I kommisjon hos Jacob Dybwad, 1994, 1-131.

M ü nchow A, Carmack E C. Synoptic flow and density observations near an Arctic shelf break[J]. *Journal of Physical Oceanography*, 1997, 7 (27): 1402-1419.

Nozaki Y, Kasemsupaya V, Tsubota H. Mean residence time of the shelf water in the east China and the Yellow seas determined by  $^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra}$  measurements[J]. *Geophysical Research Letters*, 1989, 16: 1297-1300.

Nozaki Y, Tsubota H, Kasemsupaya V, et al. Residence times of surface water and particle reactive  $^{210}\text{Pb}$  and  $^{210}\text{Po}$  in the East China and Yellow seas[J]. *Geochimica et Cosmochimica Acta*, 1991, 55: 1265-1272.

Okubo T. Radium-228 in the Japan Sea[J]. *Journal of the Oceanographical Society of Japan*, 1980, 36: 263-268.

&Ouml;stlund H G, Hut G. Arctic Ocean water mass balance from isotope data[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1984, 89: 6373-6381.

&Ouml;stlund H G. The residence time of the freshwater component in the Arctic Ocean[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1982, 87: 2035-2043.

Overland J, Roach A. Northward flow in the Bering and Chukchi Seas[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1987, 92: 7097-7105.

Paquette R G, Bourke R H. Observations on the coastal current of Arctic Alaska[J]. *Journal of Marine Research*, 1974, 32: 195-207.

Plaster A J, Ivanovich M, Dugdale R E.  $^{226}\text{Ra}$  contents and  $^{228}\text{Ra}/^{226}\text{Ra}$  activity ratios of Fenland rivers and the wash, eastern England: spatial and seasonal trends[J]. *Chemical Geology*, 1995, 119: 275-292.

Plueddemann A, Krishfield R, Takizawa T, et al. Upper ocean velocities in the Beaufort Gyre[J]. *Geophysical Research Letters*, 1998, 25: 183-186.

Rama, Moore W S. Using the radium quartet for evaluating groundwater input and water exchange in salt marshes[J]. *Geochimica et Cosmochimica Acta*, 1996, 60 (23): 4645-4652.

Rengarajan R, Sarin M M, Somayajulu B L K, et al. Mixing in the surface waters of the western Bay of Bengal using  $^{228}\text{Ra}$  and  $^{226}\text{Ra}$ [J]. *Journal of Marine Research*, 2002, 60: 255-279.

Rey L. The Arctic Ocean: a " polar Mediterranean " . In: *Rey L. The Arctic Ocean*[M]. New York: Wiley Press. 1982, 29-41.

Roach A T, Aaggard K, Pease C H , et al. Direct measurement of transport and water properties through the Bering Strait[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1995, 100: 18443-18457.

Rutgers van der Loeff M M.  $^{228}\text{Ra}$  and  $^{228}\text{Th}$  in the Weddell Sea. In: Johannessen O M, Muench R D, Overland J E. The Polar Oceans and their role in shaping the global environment: The Nansen centennial volume[M]. Washington: Geophysical Monograph, 1994, 177-186.

Rutgers van der Loeff M M, Cai P, Stimac I, et al. Shelf-basin exchange times of Arctic surface estimated from  $^{228}\text{Th}/^{228}\text{Ra}$  disequilibrium[J]. *Journal of Geophysical Research*, 2012, 117, doi:10.1029/2011JC007478.

Rutgers van der Loeff M M, Key R M, Scholten J, et al.  $^{228}\text{Ra}$  as a tracer for shelf water in the Arctic Ocean[J]. *Deep Sea Research Part II: Topical Studies in Oceanography*, 1995, 6 (42): 1533-1553.

Rutgers van der Loeff M M, Kühne S, Wahsner M, et al.  $^{228}\text{Ra}$  and  $^{226}\text{Ra}$  in the Kara and Laptev Seas[J]. *Continental Shelf Research*, 2003, 23: 113-124.

Serreze M C, Barrett A P, Slater A G, et al. The large-scale freshwater cycle of the Arctic[J]. *Journal of Geophysical Research*, 2006, 111, doi:10.1029/2005JC003424.

Shi J, Cheng Y, Jiao Y, et al. Supercooled water in austral summer in Prydz Bay, Antarctica[J]. *Chinese Journal of Oceanology and Limnology*, 2011, 29: 427-437.

Shimada K, Carmack E C, Hatakeyama K, et al. Varieties of shallow temperature maximum waters in the western Canadian Basin of the Arctic Ocean[J]. *Geophysical Research Letters*, 2001, 28 (18): 3441-3444.

Skyllingstad E D, Denbo D W. Turbulence beneath sea ice and leads: A coupled sea ice/large-eddy simulation study[J]. *Journal of Geophysical Research*, 2001, 106: 2477-2497.

Smith J, Moran S, Macdonald R W. Shelf-basin interactions in the Arctic Ocean based on  $^{210}\text{Pb}$  and  $^{226}\text{Ra}$  isotope tracer distributions[J]. *Deep Sea Research Part I: Oceanographic Research Papers*, 2003, 50: 397-416.

Smith N R, Dong Z Q, Kerry K R, et al. Water masses and circulation in the region of Prydz Bay, Antarctica[J]. *Deep Sea Research Part I: Oceanographic Research Papers*, 1984, 31 (9): 1121-1147.

Somayajulu B L K, Sarin M M, Ramesh R. Denitrification in the eastern Arabian Sea: Evaluation of the role of continental margins using  $^{222}\text{Rn}$  isotopes[J]. *Deep-Sea Research Part II-Topical Studies in Oceanography*, 1996, 43 (1): 111-117.

Somayajulu B L K, Church T M. Radium, thorium, and uranium isotopes in the interstitial water from the Pacific Ocean sediment[J]. *Journal of Geophysical Research*, 78 (21): 4529-4531.

Steele M, Morison J, Ermold W, et al. Circulation of summer Pacific halocline water in the Arctic Ocean[J]. *Journal of Geophysical Research-Oceans*, 2004, 109, doi:10.1029/2003JC002009.

Swift J H, Aagaard K. Seasonal transitions and water mass formation in the Iceland and Greenland seas[J]. *Deep Sea Research Part I: Oceanographic Research Papers*, 1981, 28: 1107-1129.

Swift J, Jones E, Aagaard K, et al. Waters of the Makarov and Canada basins[J]. *Deep Sea Research Part II: Topical Studies in Oceanography*, 1997, 8 (44): 1503-1529.

Takahashi K. Paleooceanographic changes and present environment of the Bering Sea. In: Loughlin T R, Ohtani K. Dynamics of the Bering Sea[M]. Fairbanks: Alaska Sea Grant College Program, 1999, 365-385.

Thorndike A, Colony R. Sea ice motion in response to geostrophic winds[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1982, 87: 5845-5852.

Tolmazin D. Elements of dynamic oceanography[D]. Allen & Unwin, Winchester, MA. 1985, 1-181.

Treshnikov A F, Baranov G I. Circulation structure of the Arctic basin waters[L]. Russian: Hydrometeoizdat, 1972: 1-158.

Trier R M, Broecker W, Feely H W. Radium-228 profile at the second GEOSECS intercalibration station, 1970, in the North Atlantic[J]. *Earth and Planetary Science Letters*, 1972, 16: 141-145.

Tsunogai S, Harada K. 西北太平洋的 $^{226}\text{Ra}$ 和 $^{210}\text{Pb}$ . 见: Goldberg E D, Horibe Y, Saruhashi K编, 黄奕普译. 同位素海洋化学[A]. 北京: 海洋出版社, 1990, 102-117.

Turekian K K, Tanaka N, Turekian V C, et al. Transfer rates of dissolved tracers through estuaries based on  $^{228}\text{Ra}$ : a study of Long Island Sound [J]. *Continental Shelf Research*, 1996, 16 (7): 863-873.

Van Beek P, Bourquin M, Reyss J L, et al. Radium isotopes to investigate the water mass pathways on the Kerguelen Plateau (Southern Ocean)[J]. *Deep Sea Research Part II: Topical Studies in Oceanography*, 2008, 55: 622-637.

Vancoppenolle M, Fichefet T, Goosse H, et al. Simulating the mass balance and salinity of Arctic and Antarctic sea ice. 1. Model description and validation[J]. *Ocean Modelling*, 2009, 27: 33-53.

Veeh H H, Moore W S, Smith S V. The behavior of uranium and radium in an inverse estuary[J]. *Continental Shelf Research*, 1995, 15 (13): 1569-1583.

Walsh J, McRoy C, Coachman L, et al. Carbon and nitrogen cycling within the Bering/Chukchi Seas: source regions for organic matter affecting AOU demands of the Arctic Ocean[J]. *Progress in Oceanography*, 1989, 22: 277-359.

Wang J, Zhang J, Watanabe E, et al. Is the Dipole Anomaly a major driver to record lows in Arctic summer sea ice extent[J]. *Geophysical Research Letters*, 2009, 36, doi:10.1029/2008GL036706.

Webster I T, Hancock G J, Murray A S. Modeling the effect of salinity on radium desorption from sediments[J]. *Geochimica et Cosmochimica Acta*, 1995, 59 (12): 2469-2476.

Weingartner T J, Cavalieri D J, Aagaard K, et al. Circulation, dense water formation, and outflow on the northeast Chukchi shelf[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1998, 103 (C4): 7647-7661.

Weingartner T J, Danielson S, Sasaki Y, et al. The Siberian Coastal Current: A wind-and buoyancy-forced Arctic coastal current[J]. *Journal of Geophysical Research*, 1999, 104 (C12): 29697-29713.

Wilson C, Wallace D W R. Using the nutrient ratio NO/PO as a tracer of continental shelf waters in the Central Arctic Ocean [J]. *Journal of Geophysical Research*, 1990, 95: 22193-22208.

Woodgate R A, Aagaard K, Weingartner T J. A year in the physical oceanography of the Chukchi Sea: Moored measurements from autumn 1990-1991[J]. *Deep Sea Research Part II: Topical Studies in Oceanography*, 2005, 52 (24-26): 3116-3149.

Woodgate R A, Aagaard K, Weingartner T J. Interannual changes in the Bering Strait fluxes of volume, heat and freshwater between 1991 and 2004[J]. *Geophysical Research Letters*, 2006, 33, doi:10.1029/2006GL026931.

Woodgate R A, Aagaard K, Weingartner T J. Monthly temperature, salinity, and transport variability of the Bering Strait through flow[J]. *Geophysical Research Letters*, 2005, 32, doi:10.1029/2004GL021880.

Yamada M, Nozaki Y. Radium isotopes in coastal and open ocean surface waters of the western North Pacific[J]. *Marine Chemistry*, 1986, 19: 379-389.

Yang H S, Hwang D W, Kim G. Factors controlling excess radium in the Nakdong River estuary, Korea: submarine groundwater discharge versus desorption from riverine particles[J]. *Marine Chemistry*, 2002, 78: 1-8.

Yang J H, Chen M, Qiu Y S, et al.  $^{226}\text{Ra}$  evidence for the ecosystem shift over the past 40 years in the North Pacific Subtropical Gyre[J]. *Chinese Science Bulletin*, 2007, 52: 832-838.

Zhao J P, Shi J X, Gao G P, et al. Water mass of the northward throughflow in the Bering Strait in the summer of 2003[J]. *Acta Oceanologica Sinica*, 2006, 25 (2): 25-32.

陈红霞, 潘增弟, 矫玉田, 等. 埃默里冰架前缘水的特性和海流结[J]. *极地研究*, 2005, 17 (2): 139-147.

陈进兴. 南极长城、中山两站近海和中国近海放射性水平的比较研究[J]. *同位素*, 1992, 5 (2): 78-83.

陈敏, 黄奕普, 邱雨生, 等. 加拿大海盆上、下跃层水形成机制的同位素示踪[J]. *中国科学(D辑)*, 2003, 33 (2): 127-138.

陈敏, 李艳平, 邱雨生, 等. 白令海峡水团来源的镭同位素示踪[J]. *海洋学报*, 2011, 33 (2): 69-76.

陈敏, 邢娜, 黄奕普, 等. 加拿大海盆河水组分的平均停留时间[J]. *科学通报*, 2007, 52: 2889-2894.

陈明剑, 侍茂崇, 高郭平. 近普里兹湾大陆架外水域水文物理特征[J]. *青岛海洋大学学报*, 1995, 25 (增刊): 235-249.

陈性保, 谢永臻, 黄奕普, 等. 九龙江河口区水体中 $^{224}\text{Ra}$ 的分布及其应用[J]. *海洋学报*, 1999, 21 (4): 54-61.

陈性保, 谢永臻, 黄奕普, 等. 厦门湾海水中 $^{224}\text{Ra}$ 的深度分布特征及其应用[J]. *海洋学报*, 1998, 20 (6): 50-57.

董兆乾, 内维尔·史密斯, 诺尔斯·克里, 等. 南极普里兹湾海域夏季的水团和环流//董兆乾主编. 南极科学考察论文集[C]. 北京: 海洋出版社, 1984, 1-24.

董兆乾, 蒲书箴, 胡筱敏, 等. 南极普里兹湾及其邻近海域的水团研究//陈立奇主编. 南极地区对全球变化的响应与反馈作用研究[M]. 北京: 海洋出版社, 2004, 13-25.

杜金秋. 黄海、东海和南极普里兹湾邻近海区海水 $^{18}\text{O}$ 组成及水文学意义[D]. 厦门大学硕士学位论文, 2011, 100-113.

高郭平, 董兆乾, 侍茂崇. 1999年夏季中国首次北极考察区水团特征[J]. 极地研究, 2003a, 15: 11-20.

高郭平, 董兆乾, 侍茂崇. 南极普里兹湾附近 $73^\circ\text{E}$ 断面水文结构及多年变化[J]. 青岛海洋大学学报, 2003b, 33: 493-502.

高众勇. 南北极海区夏季海-气二氧化碳交换特征及其所揭示的海洋学问题研究[D]. 厦门大学博士学位论文, 2002, 59-64.

韩宗珠, 武心尧, 杨作升, 等. 南极中山站外普里兹湾底泥的矿物组成及其硅藻类[J]. 海洋科学, 1992, 4: 69.

黄奕普, 陈性保, 谢永臻, 等. 南沙海域涡动扩散的 $^{228}\text{Ra}$ 示踪研究. 见: 南沙群岛海域的同位素海洋化学[M]. 北京: 海洋出版社, 1996, 89-101.

黄奕普, 姜德盛, 徐茂泉, 等. 南海东北部表层海水中 $^{226}\text{Ra}$ 的分布[J]. 热带海洋, 1997, 16 (2): 75-81.

黄奕普. 海洋环境中的铀系不平衡. 见: 当代海洋科学学科前沿[M]. 北京: 学苑出版社, 2000, 104-107.

贾成霞. 基于 $\alpha$ 谱分析的胶州湾同位素海洋学研究[D]. 厦门大学硕士学位论文, 2003, 1-101.

乐肯堂, 史久新, 于康玲, 等. 普里兹湾区水团和环流时空变化的若干问题[J]. 海洋科学集刊, 1998, 40: 43-54.

乐肯堂, 史久新, 于康玲. 普里兹湾区水团和热盐结构的分析[J]. 海洋与湖沼, 1996, 27 (3): 229-236.

乐肯堂, 史久新. 南极普里兹湾区环流与混合的研究[J]. 海洋科学集刊, 1997, 38: 39-51.

李艳平. 镭同位素的地球化学行为及其海洋学意义[D]. 厦门大学硕士学位论文, 2004, 6-80.

蒲书箴, 董兆乾. 普里兹湾陆缘水边界的变化[J]. 海洋通报, 2000, 19: 1-9.

蒲书箴, 董兆乾, 胡筱敏, 等. 普里兹湾海域的夏季上层水及其北向运动[J]. 极地研究, 2000, 12 (3): 157-168.

蒲书箴, 葛人峰, 董兆乾, 等. Emery冰架北缘热盐结构的不均匀性及其成因[J]. 海洋科学进展, 2007, 25 (4): 376-382.

蒲书箴, 胡筱敏, 董兆乾, 等. 普里兹湾邻近海域的物理海洋学特征和海洋锋面的变化//陈立奇主编. 南极地区对全球变化的响应与反馈作用研究[M]. 北京: 海洋出版社, 2004, 36-58.

邱晓晖. Mn-纤维富集和测定天然水中 $\text{Ra}-226$ 方法的研究[D]. 厦门大学硕士学位论文, 1988, 1-20.

史久新, 赵进平, 矫玉田, 等. 太平洋入流及其与北冰洋异常变化的联系[J]. 极地研究, 2004, 16: 253-259.

史久新, 赵进平. 中国南大洋水团, 环流和海冰研究进展 (1995-2002)[J]. 海洋科学进展, 2002, 20 (4): 116-126.

史久新. 南大洋印度扇形区南极绕极流和南极沿岸流的相互作用研究[D]. 中国科学院海洋研究所博士学位论文, 2000, 4-13.

孙恒. 夏季白令海和西北冰洋二氧化碳体系研究[D]. 国家海洋局第三海洋研究所硕士学位论文, 2009, 45-66.

孙娜. 北冰洋、白令海、南海南部海域氟氯烃分布特征及其水团示踪研究[D]. 厦门大学博士学位论文, 2006, 25-79.

童金炉. 北冰洋水团组成及水体运移路径的 $^{18}\text{O}$ 示踪研究[D]. 厦门大学博士学位论文, 2012 (撰写中).

谢永臻, 黄奕普, 施文远, 等. 天然水体中 $^{226}\text{Ra}$ 、 $^{228}\text{Ra}$ 的联合富集与测定[J]. 厦门大学学报(自然科学版), 1994, 33 (sup): 86-90.

谢永臻, 施文远, 黄奕普, 等. 南海东北部海水中的 $^{226}\text{Ra}$ . 见: 台湾海峡及邻近海域海洋科学讨论会论文集[C]. 北京: 海洋出版社, 1995, 225-239.

谢永臻. 南海及厦门邻近海域镭同位素地球化学的研究[D]. 厦门大学博士学位论文, 1994, 10-18.

邢娜, 陈敏, 黄奕普, 等. 北冰洋、白令海 $^{226}\text{Ra}$ 的分布及其水文学意义[J]. 中国科学(D辑), 2002, 32 (5): 430-440.

邢娜, 陈敏, 黄奕普, 等. 白令海表层营养盐水平输送的镭-228示踪[J]. 海洋学报, 2011, 33: 77-84.

邢娜, 陈敏, 黄奕普, 等. 中国首次北极科学考察沿航线表层水 $^{226}\text{Ra}$ ,  $^{228}\text{Ra}$ 及 $^{210}\text{Pb}$ 的含量与分布[G]//海洋化学研究文集. 北京: 海洋出版社, 2006, 191-201.

邢娜. 海水中 $^{226}\text{Ra}$ 、 $^{228}\text{Ra}$ 及 $^{210}\text{Pb}$ 的分布及其应用[D]. 厦门大学硕士学位论文, 2002, 55-60.

- 杨俊鸿. 北太平洋与同安湾若干海洋学过程的同位素示踪[D]. 厦门大学硕士学位论文, 2007, 22-28.
- 杨伟锋, 陈敏, 刘广山, 等. 楚科奇海陆架区表层沉积物放射性核素的分布[J]. 海洋环境科学, 2005, 24 (2): 32-35.
- 伊凡诺维奇 M, 哈蒙 R S 著, 陈铁梅等译. 铀放射系不平衡及其在环境研究中的应用[M]. 北京: 海洋出版社, 1991, 91-93.
- 尹明端, 曾文义, 吴世炎, 等. 南极普里兹湾海域铀系同位素的分布[J]. 极地研究, 2004, 16 (1): 11-21.
- 尹毅, 贾秀芳, 刘志和. 南极长城湾沉积物的放射性研究[J]. 海洋学报, 1988, 04: 516-520.
- 于洪华, 苏纪兰. 南极普里兹湾及其邻近海域的水文结构特征和底层水的来源[J]. 海洋学报, 1998, 20: 11-20.
- 张莹. 加拿大海盆上层海洋垂向湍扩散系数估计[D]. 国家海洋局第一海洋研究所硕士学位论文, 2007, 4-6.
- 赵进平, 史久新, 矫玉田. 夏季北冰洋海冰边缘区海水温盐结构及其形成机理[J]. 海洋与湖沼, 2003, 34 (4): 375-388.
- 赵松鹤, 陈明剑. 普里兹湾水文特征与变化[J]. 青岛海洋大学学报, 1995, 25: 250-264.
- 曾宪章, 曾文义, 尹明端, 等. 示踪物在指示南大洋水团组成和运动路径中的作用. 见: 陈立奇主编. 南极地区对全球变化的响应与反馈作用研究[C]. 北京: 海洋出版社, 2004, 72-86.
- 郑敏芳, 陈敏, 杨俊鸿, 等. 应用镭-226解读南极普里兹湾表层水的来源与运移[J]. 海洋学报, 2010, 32 (4): 88-97.



Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to [etd@xmu.edu.cn](mailto:etd@xmu.edu.cn) for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库